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ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY

Vážení spoluobčané, dovolím si Vás touto cestou informovat o činnosti naší obce 
za období leden až duben 2015. 

Hlavním cílem uplynulých měsíců byl úkol přiznání dotací na akci „Regenerace 
centra obce Rybníky“, provedené od srpna 2013 do května 2014. Jednalo se o částku 
4 miliony 250 000,- Kč, kdy po téměř ročních tahanicích z pohledu SZIF Brno, nám byly 
dotace zamítnuty. Podaly jsme návrh na přezkum přímo na Ministerstvo zemědělství ČR 
v Praze, které spravuje finance na přiznání dotačních peněz. Odůvodnění: Při kontrole 
způsobilosti výdajů a splnění veškerých podmínek pravidel, kterými se stanovují 
podmínky pro poskytnutí dotace nám po kolaudačním řízení za účasti zástupců SZIF 
Brno nebyly shledány žádné nedostatky a dotace nám bude přidělena v plné výši  
(4 250 000,- Kč). Nyní je potřeba vyčkat už jen skutečného termínu, kdy budou finance 
poukázány na účet obce Rybníky.

V současnosti máme také zpracovaný projekt na opravu střechy kulturního domu 
v hodnotě 600 000,- Kč. Rovněž na tuto plánovanou akci nám byla schválena dotace 
ve výši 170 000,- Kč. 

Zprávy z jednání zastupitelstva

Zastupitelstvo ze dne 17. 12. 2014 schválilo:

- rozpočet obce na rok 2015,

- rozpočet sociálního fondu pro rok 2015

- neinvestiční příspěvek pro ZŠ a MŠ na rok 2015

- záměr pronájmu obecních pozemků

- smlouvu o bezúplatném převodu majetku od DSO Moravskokrumlovsko

Zastupitelstvo bere na vědomí

- protokol o veřejnosprávní kontrole v ZŠ a MŠ Rybníky

- informace pro občany o změnách v užívání obecních pozemků pro rok 2015
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Zastupitelstvo ze dne 20. 2. 2015 schválilo:

- podání výpovědi nájemní smlouvy na ornou půdu paní Lence Krejčí k datu 30. 9. 2015

- 1. smlouvu o zřízení věcného břemene NN (Vitula)

- 2. smlouvu o zřízení věcného břemene NN (oplocenka obecního pozemku)

- příspěvek pro ZŠ a MŠ Rybníky na maškarní karneval

- pronájem obecního pozemku

- inventarizaci obecního majetku za rok 2014

Zastupitelstvo neschvaluje 

- prodloužení pronájmu obecního pozemku p. č. 159

- pronájem obecního pozemku p. č. 2/1

Zastupitelstvo odkládá

- žádost o poskytnutí finanční výpomoci Jednotě s.d. Mor. Krumlov

Zastupitelstvo ze dne 11. 3. 2015 schválilo:

- podání žádosti č. 1. na vybavení kompostárny (v současné době je situace ve fázi, 
kdy rada JMK žádost zamítla. Budeme nadále pracovat na získání potřebných dokladů 
k této akci) 

- podání žádosti č. 2. na výměnu oken a zateplení budovy MŠ (tato žádost byla 
podstoupena do dalšího kola. Akce by měla být dokončena do 31. 12. 2015 s možností 
dotace 90 % celkových nákladů)

Zastupitelstvo ze dne 24. 4. 2015 schválilo:

- záměr na pronájem části obecního pozemku p. č. 2790 a 293/1

- záměr na prodej části obecního pozemku p. č. 340/1

- smlouvu o zřízení věcného břemene NN (p. Kratochvíl ml.)

- ponechat odměny zastupitelů ve stávající výši

- vypracování nového územního plánu obce Rybníky

- příspěvek ZŠ Rybníky na školu v přírodě

Starosta obce Josef Krejčí
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

V neděli 19. dubna 2015 byly do života v naší obci slavnostně přivítání nejmenší 
občánci – Alexandra Prokopa Primová, Šimon Novák, Jitka Šeinerová, Kryštof Tichý 
a Lucie Sargová. Vítání doprovodily básničkami a zpěvem děti ze ZŠ Rybníky pod 
vedením p. ředitelky Oliwinské a paní učitelky Baureové. Rodiče malých rybnických 
občánků dostali věcné dary a samozřejmě pro své dítě pamětní list na památku. 

Barbora Veselá

50. JUBILEJNÍ OCHUTNÁVKA VÍN V RYBNÍKÁCH

Dobré víno, plod společné práce vinohradníka a vinaře je určen všem těm, kteří ho 
obdivují a mají rádi. Dobré víno je zároveň to, co nás i vás sem na 50. ročník ochutnávání 
vín do Rybníků přivedlo. To, co pro křesťany znamenají Velikonoce, to bývá i období 
svátků pro vinaře. Ve vinařských obcích a městech se konají na velikonoční neděli také 
výstavy vín vinařských a zahrádkářských spolků.
Bylo tomu tak i u nás v Rybníkách, kde místní zahrádkáři uspořádali již 50. ročník 
tradiční výstavy vín spojenou s ochutnávkou v místním kulturním domě.
Když se v mysli přeneseme do historie zdejšího vinařství, staneme se svědky 
obdivuhodné práce člověka, kterou korunovalo udělení privilegia polovičního práva 
svobodného nálevu vína uděleného 7. ledna 1708 Maxmiliánem z Lichtensteina 
a potvrzeného starou pečetí roku 1712.
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Novodobá historie vinařství v Rybníkách ovšem začala po založení ZO ČZS v Rybníkách, 
kde se první výstavu podařilo uskutečnit již v roce 1963. Jako v jiných vinařských 
obcích, tak i v Rybníkách bylo v té době spoustu malých vinařů ve spolku a ti měli malé 
vinohradníky do 10 arů, kde pěstovali révu vinnou. Z hroznů vyráběli vína pro svou 
potřebu. To dalo vznik výstavám v Rybníkách. Myslím si, že nikdo ze zakládajících 
členů nevěřil, že se dosáhne 50. ročníku výstavy. Od té doby každoročně zahrádkáři 
na velikonoční neděli pořádají výstavy vín. Jen 2x za její konání se upustilo od výstavy, 
proto ten posun až do roku 2015. Při pořádání prvních výstav měli zahrádkáři velkou 
pomoc a zázemí také od místního zemědělského družstva v Rybníkách, které v té době 
vysazovalo nové vinice a vlastnilo sklepní hospodářství, na kterém se zpracovávaly 
vyprodukované hrozny.
Hodnocení vzorků vín na letošní výstavu proběhlo 27. března. Do soutěže bylo přihlášeno 
450 vzorků. Tato vína hodnotila odborná komise vinařů pod vedením předsedy pana 
Jaroslava Tichého ml. Z nejlépe ohodnocených vín byli vybráni subkomisí Šampioni 
výstavy vín.
Šampionem bílých vín se stalo Veltlínské zelené 2014 vystavovatele Ing. Františka 
Korbera z Trboušan. Šampionem červených vín se stalo Svatovavřinecké 2013 
od vystavovatele Znovín Znojmo se sídlem v Šatově. Šampionem růžových vín se stal 
Cabernet Sauvignon 2014 PS vystavovatele vinařství Hodeček Miroslavské Knínice.
Probíhající výstavě vín na velikonoční neděli sice přálo chladnější, ale slunečné počasí, 
což se projevilo na velmi velké návštěvnosti vinařů i milovníků vín, kdy kulturní dům 
praskal ve švech. K příjemné pohodě při ochutnávání vín a k dobré náladě zahrála 
cimbálová muzika.
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K zajištění celé výstavy věnoval zahrádkářský svaz mnoho času a úsilí. Náš upřímný 
dík patří všem vinařům, kteří svými vzorky vín podpořili naši výstavu a děkujeme 
všem, kteří jste jakýmkoliv způsobem přispěli k uskutečnění této akce.
Rozhlédneme-li se kolem sebe, už nemáme možnost poděkovat všem těm, kteří se 
zasloužili a byli u zrodu, tak pěkné kulturní akce jako je výstava vín. Ale můžeme jim 
a je pro nás ctí - připít jim sklenkou dobrého vína. Nemůžeme už např. podat ruku panu 
Kv. Obrlíkovi, který se v polovině minulého století zasloužil o obnovu vinohradnictví 
i vinařství v Rybníkách.

Ing. Libor Košíček 

„SMRTOLKO MILÁ, KDES TAK DLOUHO BYLA…“

Neděle dva týdny před Velikonocemi má od pradávna ošklivé jméno „Smrtná“. V našem 
kraji se o Smrtné neděli dosud udržel lidový zvyk obchůzky děvčat se zdobenou loutkou 
- „Smrtolkou“.
Tato tradice má velmi hluboké kořeny, které sahají až do pohanských dob. Letošní 
Smrtná neděle připadla na 22. března, pojďme se tedy více seznámit s původem 
a proměnami této naší lidové tradice. 

Každoroční konec zimy a příchod jara 
vnímá velmi silně celá příroda. I když 
jsme si jako moderní lidé zvykli žít 
izolováni od přírodních vlivů, musíme 
si někdy přiznat, že příchod jara 
působí i na nás. Dokud byla existence 
lidí na přírodě přímo závislá, bývalo 
období probouzení života vnímáno 
velmi silně až magicky.
Zvyky, které provází Smrtnou 
neděli, nemají přímou souvislost 
s Velikonocemi. Svými kořeny sahají 
hluboko do minulosti ke zvykům 
pohanských Slovanů. Prapůvodní 
podoba zvyků Smrtné neděle zřejmě 
měla dvě části. 
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Symbolické vynášení smrti v podobě slaměné postavy ze vsi, její pálení v očistném ohni 
a vhazování do tekoucí vody. Druhá část obřadu spočívala v přinášení nového života 
do vsi v podobě zeleného stromku.
V některých regionech Moravy se objevují obě části oddělené. Slaměná postava „smrti“ 
nazývána Smrtka, Morana či Mařena v původní podobě symbolizovala Moranu, 
bohyni smrti pohanských Slovanů. Se zeleným ozdobeným stromkem zvaným „Líto“, 
symbolem nového života, pak děvčata konala obchůzku po jednotlivých domech 
vesnice.
Podoba obchůzky se Smrtolkou v našem regionu v sobě spojuje oba prvky.  Původní 
slaměná figura Smrtolky má blízko k Moraně, jinak však průběh i význam obchůzky má 
vcelku charakter „chození s Lítem“.
Podoba figury Smrtolky je dosti proměnlivá. Za nejstarší typ bývá považován slaměný 
vích v bílé košili. Mladší typ Smrtolky má podobu loutky, oděné do části krojového 
oblečení, nebo – jako právě v Rybníkách – do bílých šatů a pentlí. Dnešní panenka se 
již nepálí, ani nevhazuje do vody, ale děvčat s ní chodí dům od domu, koledují a zpívají 
tradiční popěvek: „Smrtolko milá/ kdes tak dlouho byla?/ U studánky u rubánky/ ruce 
nohy mila./ Čím ses utírala?/ Šátečkem, kvítečkem, jemným lupínečkem./ Svatý Jiří 
jede k nám/ po věnečku veze nám/ nám, nám, nám,/ těm rybnickým pannám./ Shořela 
nám fara/ blízko pivovara/ všecko zlato shořelo/ jen olovo zůstalo./ Paňmámo krásná/ 
dejte lžičku másla/ pár vajíček na rendlíček/ trošku moučky na křehoučky/ až budeme 
ve dvoře/ uděláme všem dobře/ i tý vaší Barboře!“ Věřím, že se tento zvyk v obci ještě 
dlouho zachová a že další spoustu let budou kolednice obcházet a tradici Smrtné neděle 
připomínat. 

(čerpáno z článku Smrtolko mila,kdes tak dlouho byla manželů Grunových, Zrcadlo)
Lucie Šeinerová

POCHOD PO HRANICÍCH OBCE

Tradiční pochod po hranicích obce se tentokrát konal v sobotu 25. dubna 2015. Úplně 
první podobná pochůzka se přitom konala již v roce 1948 a prováděla se na sv. Jiří. 
Dnešní pochod vedl starosta obce Josef Krejčí, Jaroslav Košíček a František Preisinger. 
Noví členové obecního zastupitelstva byli u hraničních kamenů vypláceni holí, aby 
si hranice obce Rybníky dobře zapamatovali. Jelikož bylo hezké počasí, účastnilo se 
tohoto pochodu rekordní množství občanů – 53 účastníků, z toho 18 dětí. Na programu 
byla východní strana katastru, přes Hluboké ke Slatinskému rybníku a až k lesonické 
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křižovatce, kde je na kopci mezi stromy „trojhraniční kámen“ a zpět k Rybníkům. 
Zakončení celé pouti a občerstvení čekalo účastníky na hřišti.

Ludmila Šimšová

CO NOVÉHO VE ŠKOLCE?

V březnu na akci Co se děje v trávě, se děti hravou formou dozvěděly spoustu zajímavostí 
o zvířátkách, které žijí v parcích a zahradách -  stonožka, krtek, včela, hrobařík, motýl... 
Na stanovištích plnily různé úkoly, které přiblížily dětem něco ze života těchto zvířátek. 
Sbíraly pyl jako včeličky, krmily stonožku, válely mezi kužely kuličku jako hrobařík, 
prolézaly tunelem jako krteček a poznávaly vývojové stádium motýlů. Na této fotce 
zrovna obalují housenku do obvazů, jako když se housenka kuklí. 

Od měsíce března děti z MŠ 
jezdí na  předplaveckou  výuku 
do bazénu do Nové Vsi. 
Tradičně byl opět naplněn 
sál Kulturního domu dětmi 
v různých maskách. Akce 
se opět zdařila, děti byly 
spokojené a odpoledne 
s trpaslíkem si náramně užily.
Obec Petrovice pozvala naše 
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děti do doškové chaloupky, kde si mohly vyzkoušet prát v neckách na valše, réblovat 
kukuřici, připravit krmení drůbeži. Děti také stloukaly máslo, řezaly dřevo, cvrnkaly kuličky 
a vyrobily si malý dáreček na památku. Den v doškové chaloupce se každému dítěti líbil. 

Milena Jandová

ZPRÁVIČKY ZE ZÁKLADNÍ ŠKOLY

Hned na začátku nového roku jsme navštívili divadlo ve Znojmě, které nás přivítalo 
představením O medvědu Ondřejovi.
20. ledna proběhl v základní škole zápis do 1. ročníku, při kterém se 9 budoucích 
prvňáčků představilo jakožto televizní moderátoři. Během celého odpoledne je 
provázeli žáci základní školy v pohádkových maskách. Svoji šikovnost předvedli při 
plnění „školáckých“ úkolů a za svoji práci si zasloužili pěkné dárečky.
V lednu jsme ve školní družině uspořádali již druhý ročník odpoledního společenského 
plesu. Děti si vyrobily pozvánky, vstupenky, losy, do bohaté tomboly si přinesly doma 
již nepotřebné věci a ples mohl začít. Tento ples je u dětí velmi oblíbený. Nejen, že se 
obléknou do společenského oblečení, ale zopakují si pravidla slušného chování, etiketu 
a základní tance.
Své matematické schopnosti si mohli žáci 2. – 5. ročníku ověřit v mezinárodní soutěži 
Klokánek. Druháci a třeťáci soutěžili v kategorii Cvrček, ve které zvítězila Veronika 
Šimšová. Čtvrtý a pátý ročník soutěžil v kategorii Klokánek a zde zvítězil Alfred Wech. 
Začátkem března děti ve školní družině uspořádaly pěveckou soutěž SuperStar,  které 
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se zúčastnilo 6 dětských zpěváků v čele s paní učitelkou 
Naděždou Bauerovou. Moc se jim to povedlo a ještě jednou 
vítězům gratulujeme.
21. března ZŠ a MŠ Rybníky pořádala pro všechny děti 
tradiční maškarní karneval. Děti okouzlovaly svými maskami, 
tančily a soutěžily. Bohatá tombola včetně nádherných 
dortíků udělala radost všem dětem. Ještě jednou děkujeme 
všem sponzorům a rodičům za jejich příspěvky.
Od dubna tráví předškoláci každý týden jednu vyučovací 
hodinu v opravdické škole. Plní úkoly, cvičí, uvolňují ruku 
ke správnému psaní a seznamují se s chodem a chováním 
ve škole. Všechny tyto činnosti připravují děti na pohodový 
vstup do 1. třídy. Přejeme jim hodně štěstí a úspěchů při jejich 
práci.

V lednu a dubnu navštívila školu paní fyzioterapeutka, která děti učila relaxačnímu 
cvičení.
Ve středu 30. dubna se do školy místo dětí slétly čarodějnice a čarodějové. Po příletu 
musely ochutnat jedovatý hadí ocásek a ve vyučování a o přestávkách splnit úkoly, které 
jim připravila čarodějnice Hermína. Odpoledne je ve školní družině čekala ještě spousta 
dalších čarodějnických her a soutěží. Například: ochutnávka lektvaru, výrova čarovného 
škapulíře, hod kohoutím pařátem, let na koštěti, vytahování čarodějnických mazlíčků, 
uzlové kouzlo, čarodějnická honička a další. Už se těšíme na příští čarodějnický den! 

Blanka Jandová
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DOBROVOLNÍ HASIČI V RYBNÍKÁCH
Náš sbor se v současnosti snaží vzpamatovat z útlumu z předešlých let a snaží se znovu 
navázat přetrhané přátelské vazby se zastupiteli obce. Jejich odklonění se od našeho 
sboru bylo bohužel po právu, proto je pro nás ještě těžší znovu se aktivně zapojit 
do života obce. V důsledku neaktivity sboru v předešlých letech jsme přišli o řadu 
mladých členů, kterých je tolik potřeba – zájemci jsou tedy vítáni. V současnosti má náš 
sbor třináct více či méně aktivních členů. I v tak malém počtu jsme dokázali uspořádat 
ostatkovou zábavu. Tu však nenavštívilo více jak 70 platících a malá účast masek při 
průvodu masek po vesnici byla pro nás menším zklamáním. I tak ale všem účastníkům 
děkujeme a doufáme, že se nám podaří obnovit tradici v příštích letech.
Dne 9. května jsme se rozhodli uspořádat sběr železného odpadu. V průběhu června 
chceme na hřišti uspořádat Den dětí. Léto bychom pak chtěli věnovat cvičení požárního 
útoku, abychom se mohli zúčastnit některého závodu v této dovednosti.
Závěrem tohoto článku bychom chtěli poděkovat všem spoluobčanům, kteří pomohli 
našemu sboru jejich železnými příspěvky.

Roman Dvořák

FOTBALOVÉ JARO V RYBNÍKÁCH
Fotbalisté zdejšího fotbalového oddílu se koncem měsíce března opět pustili do bojů 
za dalšími důležitými body v soutěži IV. třídy okresu Znojmo. Po zimní pauze jsme 
se všichni k prvnímu soutěžnímu zápasu sešli v téměř plné síle a vcelku v pohodě 
si poradili se soupeřem z Tavíkovic, který si z rybnického pažitu odvezl potupných 
sedm gólů. Výsledek, ač vypadal pohodlně, však trochu zkresloval naše občas matnější 
výkony na hřišti, což se v plné nahotě ukázalo v dalším utkání, ke kterému jsme 
zajížděli na hřiště Těšetic. Tým, který jsme doma na podzim porazili, nám porážku 
vrátil a my v čele s trenérem Strnadem měli o čem přemýšlet. Pozitivním faktem byl 
start stopera Jana Stixe, jenž si na sklonku své bohaté fotbalové kariéry zatoužil zahrát 
v jednom mančaftu s dalšími harcovníky Vybíralem a Šnefenbergem, což se mu díky 
vedení klubu v čele s neúnavným a leckdy neodbytným manažerem Moučkem povedlo. 
Domácím divákům se nová akvizice představila hned následující neděli. To jsme 
přivítali fotbalisty z Trstěnic, kteří vydřeli bojovným výkonem bod. V následujících 
dvou zápasech jsme slavili vítězství, na hřišti nevyzpytatelných Olbramovic a zejména 
doma s druhým týmem tabulky z Jezeřan-Maršovic, jehož borci stále usilují o postup 
do vyšší třídy. V Rybníkách však vyšli všichni hostující hráči střelecky naprázdno a nám 
stačil ke třem bodům, které jsme vzhledem k potupné podzimní porážce z Jezeřan-
Maršovic ani moc nečekali, trochu šťastný gól z kopačky Jana Nováka. 
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Za TJ Rybníky, oddíl kopané M. Horák

1. Práče B 16 14 1 1 65: 12 43 ( 19)

2. Jezeřany B 17 13 2 2 59: 11 41 ( 17)

3. Dobřínsko 16 9 3 4 45: 23 30 ( 6)

4. Skalice 17 9 0 8 40: 35 27 ( 0)

5. Rybníky 17 8 1 8 35: 39 25 ( -2)

6. Těšetice 18 7 3 8 34: 36 24 ( -3)

7. Loděnice 17 8 0 9 28: 34 24 ( -3)

8. Olbramovice B 18 6 2 10 32: 44 20 ( -7)

9. Trstěnice 18 5 4 9 18: 55 19 ( -8)

10. Branišovice 17 5 1 11 27: 44 16 ( -8)

11. Tavíkovice 17 5 1 11 23: 49 16 ( -8)

12. FK Lechovice 16 3 2 11 21: 45 11 (-13


